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سرمقاله

حرکت اقتصاد روی امواج حرف
ادامه از صفحه یک

نابسمان  اجتماعی  اما وضعیت  بین  این  در 
که در جای خود قابل بررسی است، مانع از آن 
می شود که شکاف بین دولت و مردم برای ایجاد 
حس اعتماد و تغییر در روندهای اقتصادی پر 
شود. از سوی دیگر باید پذیرفت که بخش مهمی 
از اقتصاد در گرو گشایش های سیاسی است 
و انکار آن صورت مسئله را تغییر نخواهد داد. 
انداز  هیچ چشم  بدون  کشور  اقتصاد  بنابراین 
مشخصی روی امواج اظهارنظرها حرکت می کند. 
این بی چشم اندازی سبب سرخوردگی اجتماعی 
و بیشتر شدن شکاف اعتماد می شود. در این 
که  مخرب  اما  اقتصادی  غیر  اظهارات  اما  بین 
ناشی از گفتمان جزم اندیشانه عده ای است و 
برای نمونه با شفافیت به انحا گوناگون مخالفت 
مستقیم  غیر  و  مستقیم  حتی  گاه  و  می روزد 
مخالفان خود را به تبعید و دور قرار گرفتن از 
دایره وضع فعلی فرا می خواند؛ مزید بر علت 

شده است. 
درنهایت باید گفت که این رویکردها اصلاح 
نمی شود مگر اینکه عزمی جدی توام با اعتماد 
اقتصاد شکل گیرد.  و  سازی در بستر جامعه 
اعتمادی که از نگاه همه جانبه گرا بیرون آمده و 
مردم را به مثابه یک کل متکثر و دارای تفاوت در 
نگرش ها و رویکردهایشان می بیند و برای اصلاح 
روندها غلط روی همه مردم و نه عده ای خاص 

تکیه می کند.

خبر

اخبار

یک نماینده مجلس تشریح کرد
نامه گلایه ظریف از زنگنه در پرونده 

گاز ترکمنستان

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
نامه گلایه آمیز ظریف به روحانی را در مورد 
عملکرد زنگنه در پرونده گاز ترکمنستان تشریح 

کرد. 
هادی بیگی نژاد در گفت وگو با ایرنا در مورد 
جلسه تعدادی از نمایندگان با ظریف وزیر امور 
و  ایران  روابط  مورد  در  دوازدهم  خارجه دولت 
این جلسه در محل وزارت  ترکمنستان گفت: 
امور خارجه با ظریف برگزار شد. وزیر امورخارجه 
در این جلسه از رفتار و تصمیمات زنگنه وزیر 
و  ایران  روابط  قبال  در  دوازدهم  دولت  نفت 

ترکمنستان گله کرد.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: ظریف در نامه ای به روحانی از عملکرد 
وزارت نفت و زنگنه در مورد پرونده روابط ایران 
و ترکمنستان گلایه کرده بود در این نامه تاکید 
شده بود که وزارت امور خارجه مشتری برای گاز 
ایران معرفی می کند و آقای زنگنه دست رد به 

سینه مشتریان گازی را می زند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
گفت: اعضای سفارت ایران در ترکمنستان در 
یا  کالا  تهاتر  ترکمن ها  که  کردند  اعلام  جلسه 
جاده سازی ایران در ترکمنستان را به جای بدهی 
ایران پذیرفتند اما آقای زنگنه اجازه نداد هیچکدام 

از این راهکارها به نتیجه برسند.
وی ادامه داد: وزیر امور خارجه و مسئولان 
وزارت خارجه در ترکمنستان نسبت به عملکرد 
و  داشتند  گلایه  موضوع  این  در  نفت  وزارت 
وزارت نفت را در ماجرای گاز ترکمنستان مقصر 

می دانستند.
بیگی نژاد تاکید کرد: رفتار آقای زنگنه به هیئت 
لذا  بود  برخورده  شدت  به  ترکمنستان  حاکم 
علیرغم تلاش وزارت امور خارجه به هیچ عنوان 

راضی به حل و فصل این پرونده نشدند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به جلسه کمیسیون انرژی با زنگنه در 
این خصوص اظهار داشت: زنگنه در جلسه ای 
اعلام کرد ترکمن ها سر بزنگاه گاز را قطع کرده و 

یا گران می کنند، ما خیلی ناراحت هستیم.

حجاب موضوع هویتی ما در انقلاب 
اسلامی است

کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
موضوع مربوط به حجاب قبل از آنکه قضایی 
و جرم انگاری باشد بحث فرهنگی، اجتماعی، 
شرعی، فلسفی و از همه مهمتر موضوع هویتی 

ما در انقلاب اسلامی است. 
به گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف در جلسه 
علنی دیروز بعد از تصویب یک فوریت لایحه 
حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب )حمایت از 
سلامت اجتماعی( گفت: هیچ شکی نیست که 
موضوع لایحه عفاف و حجاب از اولویت های اول 
جامعه و وظیفه همه ما است. اینکه مجلس به 
دو فوریت این لایحه رای نداد و یک فوریت آن 
تصویب شد به این دلیل نیست که ما به اهمیت 
آن توجه نکردیم چون اساسا این موضوع دارای 

اهمیت بالایی است.
که  است  آن  بر سر  موضوع  داد:  ادامه  وی 
در این لایحه تنها جنبه جرم انگاری آمده بود. 
حال اینکه موضوع مربوط به حجاب قبل از آنکه 
قضایی بوده و جرم انگاری شود بحث فرهنگی، 
اجتماعی، فلسفی و از همه مهتر موضوع هویتی 
ما در انقلاب اسلامی، ایران عزیز و بحث تمدنی 

ما است.
رئیس مجلس تاکید کرد: ما دست نیاز به همه 
نخبگان جامعه، دانشگاهیان، حوزه های علمیه 
به مجلس  که  می کنیم  دراز  نظام  دلسوزان  و 
بتوان یک لایحه همه جانبه ای  تا  کنند  کمک 
داشت که در آن ابعاد مختلف دیده شده و در 
نهایت تبدیل به سند پر افتخاری شود که جلوی 

ولنگاری ها را بگیرد.
این  ادامه داد: حتما یک عده ای در  قالیباف 
دشمنی  حجاب  با  و  بوده  معارض  موضوع 
می کنند. باید با آنها برخورد شود و فضای قهری 
هم داشته باشیم اما نقش آموزش و پرورش و 
صدا و سیما مهم است و دستگاه های فرهنگی 

هم وظیفه دارند.
وی با اشاره به گزارش اخیر کمیسیون فرهنگی 
گفت: در آن گزارش، کمیسیون فرهنگی اشاره 
داشت که ۳۲ دستگاه فرهنگی و اجتماعی به 
وظایف خود عمل نکردند. همه باید به قانون 

عمل کنیم.
رئیس مجلس در پایان گفت: اینکه دوستان 
به دلیل انجام دقت در تکمیل کار به یک فوریت 
قابل قدردانی است. مطمئن  لایحه رای دادند 
باشید که در اسرع وقت با یک لایحه جامع و 

کاملی مواجه خواهیم بود.

رشد تولید با قیمت های دستوری 
امکان پذیر نیست

شورای  مجلس  در  الیگودرز  مردم  نماینده 
توسعه  که  طور  همان  کرد:  تاکید  اسلامی 
ممنوعیت  با  صنعتی  و  تولیدی  واحدهای 
صادرات و ایجاد محدودیت صندوق توسعه ملی 
در پرداخت تسهیلات به این واحدها امکان پذیر 
نبوده رشد تولید نیز با قیمت های دستوری امکان 

پذیر نیست. 
محمد خدابخشی در تذکری شفاهی در جریان 
جلسه علنی روز گذشته مجلس بیان کرد: از 
سپاه برای رونمایی از موشک هایپرسونیک فتاح 
قدردانی می کنم. توصیه می کنم خودروسازان از 
اقدامات انجام شده توسط هوافضای سپاه برای 

ارتقای کیفیت خودرو استفاده کنند. 
وی در ادامه اظهار کرد: رشد تولید با قیمت 
های دستوری که به نوعی سرکوب تولیدکنندگان 
که  طور  همان  نیست.  پذیر  امکان  است، 
توسعه واحدهای تولیدی و صنعتی با ممنوعیت 
صادرات و ایجاد محدودیت صندوق توسعه ملی 
در پرداخت تسهیلات به این واحدها امکان پذیر 

نیست. 
شورای  مجلس  در  الیگودرز  مردم  نماینده 
توسعه  هفتم  برنامه  کرد:  تصریح  اسلامی، 
برای اجرای یک برنامه پنجساله با بیش از ۳0 
ارائه شده و همه چیز در اولویت  ماده در آن 
قرار گرفته  است در حالی که این به معنای آن 
است که هیچ چیز در اولویت نیست. پیشنهاد 
محاسبه میانگین 5 سال برای حقوق بازنشسته ها 
در برنامه هفتم مغایر همسان سازی بازنشسته 
ها با شاغلین است؛ لذا تقاضای اصلاح پیش 

نویس لایحه، قبل از ارائه به مجلس را داریم. 

با توجه به این که سیدابراهیم رییسی سفر خود را 
به چند کشور آمریکای لاتین آغاز کرده است، جلسه 
بررسی صلاحیت عباس علی آبادی وزیر پیشنهادی 
صنعت، معدن و تجارت  بنا به درخواست معاون 
رئیسه  هیات  تصمیم  با  و  رئیس جمهور  پارلمانی 
مجلس شورای اسلامی بدون حضور رئیس جمهور 
و با حضور معاون اول دولت و ریاست محمدباقر 

قالیباف تشکیل شد.
در ابتدای این جلسه نامه معرفی وزیر پیشنهادی 

جهاد کشاورزی اعلام وصول شد.
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی  مطابق 
رئیس جمهور یک ساعت فرصت داشت تا در مورد 
برنامه های وزیر پیشنهادی صحبت کند اما با توجه 

به سفر خارجی، مجلس از این بخش عبور کرد.
و  معادن  و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی  سپس 
سخنگوی کمیسیون اقتصادی گزارش کمیسیون را 

ارائه دادند.
اظهارات موافقان و مخالفان

در همین رابطه سیدغنی نظری عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
صلاحیت علی آبادی به عنوان مخالف  گفت که وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت برنامه ای برای 
توجه به مناطق محروم ندارد، سوال این است آیا قرار 
است همچنان شرکت های بزرگ در مناطق محروم 

سرمایه  گذاری نکنند؟
وی با طرح این پرسش که برنامه وزیر پیشنهادی 
صنعت، معدن و تجارت برای افزایش رایزن فرهنگی 
مقابله  واردات خودرو  با  آیا شما  چیست؟ گفت: 
خودروهای  واردات  برای  شما  برنامه  می کنید؟ 
کارکرده چیست؟ شما برای تامین کالاهای داخلی و 
تولید داخل چه برنامه ای دارید؟ مردم به خصوص 
زوج های جوان در تامین کالاهای خانگی با مشکل 
مواجه هستند. مهدی عسگری نماینده مردم کرج در 
مجلس شورای اسلامی نیز  به عنوان مخالف گفت: 
وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت مدیری 
موفق در یک بنگاه بزرگ صنعتی است اما در کلید 
واژه هایی که در برنامه های خود تاکید داشته است 
نشان می دهد که تفکر ایشان شباهت زیادی با تفکر 

اقتصاد سرمایه داری دارد.
پیشنهادی  انتظار می رود وزیر  وی تصریح کرد: 
نسبت خود را با تفکر اقتصاد نئولیبرال مشخص کند. 
آیا برای مدیریت خود از صاحبان این تفکر و حلقه 
نیاوران بهره  خواهند برد؟ بنده راجع به ارز از ایشان 
سوال کردم و ایشان تاکید داشتند که نرخ ارز را به 
نرخ بازار آزاد تک نرخی خواهند کرد. سوال این است 
که با کدام بازار قرار است تک نرخی شود؟ تجربه 

رئیس کل سابق بانک مرکزی را فراموش نکنید
در  زابل  مردم  نماینده  دهمرده  حبیب الله  اما 
مجلس شورای اسلامی به عنوان موافق با بیان این که 
»وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت برنامه 
علمی و کارشناسی دارد«، گقت: علی  آبادی شجاع 

است و اهل رانت و باج دادن نیست.
وی تصریح کرد: آقای علی آبادی را چند سال است 
او دارای برنامه علمی و کارشناسی  که می شناسم 
کوتاه، میان و بلند مدت است و افق دید وسیعی 
را  پذیری  پذیری و خطر  آبادی ریسک  دارد. علی 
در دستور کار دارد، او شجاع است و می تواند »نه« 
بگوید و اهل رانت و باج دادن نیست و عملیاتی کار 

می کند.

عضو  زاهدی  محمدمهدی  ایسنا،  گزارش  به 
مجلس  فناوری  و  تحقیقات  آموزش،  کمیسیون 
شورای اسلامی هم به عنوان موافق گفت که وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت، آشنایی خوبی 

با بخش خصوصی دارد.
نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی 
در  را  کشور  جی.دی.پی  درصد   50 شد:  یادآور 
وزارت صمت می بینیم و قسمت عمده ای از حوزه 
خصوصی کشور و بازار ما در آن قرار دارد و همچنین 
بازار ارز به صورت مستقیم و غیرمستقیم به نوعی با 
این حوزه مرتبط است که علی آبادی به عنوان وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و در رابطه با ارتباط گیری 
با بخش خصوصی بیش از ۱0 سال به عنوان مدیر 
موفق بخش خصوصی بوده است و کسی است که 
ضمن آنکه به مسائل و مشکلات دولت آشنایی دارد 
با بخش خصوصی نیز کاملا نزدیک بوده و این پیام 
مثبتی برای دفاع از ایشان است.از سوی دیگر جلال 
محمودزاده نماینده مردم مهاباد در مجلس شورای 
است  این  عنوان مخالف گفت: سوال  به  اسلامی 
که ما از کجا مطمئن باشیم وزیر صنعت، معدن و 

تجارت در دام مافیای خودروسازی نخواهد افتاد؟
وزیر  می رود  انتظار  کرد:  بیان  ادامه  در  وی 
پیشنهادی برنامه های خود را برای ساماندهی صنعت 
خودروسازی اعلام کند. اگر مجلس شورای اسلامی 
به شما اعتماد کرد در بحث ساماندهی خودروهای 
ندهید در دام  اجازه  و  ویژه ای کنید  داخلی تلاش 

مافیای خودروسازی داخلی قرار بگیرید.
وی ادامه داد: در بحث صنایع معدنی نیز امروز 

بیشتر به سمت خام فروشی رفته ایم و کشورهای 
منطقه از محصولات خام معدنی ما استفاده می کنند 
و معادن ما ارزش افزوده ای برای کشورمان ندارد. 
برنامه ویژه ای  باید  وزیر صنعت، معدن و تجارت 
برای فاصله از خام فروشی معادن داشته باشد و 

ارزش افزوده معادن به کشور بازگردانده شود.
تربت  نماینده مردم  آبادی  جلیل رحیمی جهان 
جام در مجلس شورای اسلامی از برنامه ارائه شده 
توسط وزیر پیشنهادی صمت انتقاد کرد و گفت: 
ظرف کمتر از نیم ساعت می شود 50 مورد مانند این 

گونه برنامه ها را در میدان انقلاب تهیه کرد.
ای  وزارتخانه  برای  دارید  شما  کرد:  بیان  وی 
تصمیم می گیرید که سرنوشت مردم در آنجا رقم 
 ۳۳ داخلی،  ناخالص  تولید  درصد   ۴0 خورد؛  می 
درصد حوزه اشتغال کشور، ۷5 درصد صادرات غیر 
نفتی، واحدهای صنعتی نیمه کاره، ارز تأمین نشده، 
خودروهای لگن و بی کیفیت، برنامه های شعاری و 
بی کیفیت که می شود از خیابان انقلاب ده ها مورد 
از آن پرینت گرفت و ارائه کرد. شما نماینده ملتی 
هستید که برای هر تصمیم، هر رأی و هر نظری که 
می دهید باید به خدا و این ملت پاسخگو باشید. از 
برنامه هایی که آقای وزیر به شما ارائه داده اند ظرف 
کمتر از نیم ساعت می شود 50 تا از این برنامه ها را 

در میدان انقلاب تهیه کرد.
در مجلس  رودبار  نماینده  گودرزوند  اما مهرداد 
برخی  گفت:  موافق  عنوان  به  اسلامی  شورای 
نمایندگان بدون آنکه حتی یک خط از برنامه های 
وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت را خوانده 

باشند با آن مخالفت کرده و مجلس را متهم می کنند.
وی  تصریح کرد: آقای علی آبادی فردی توانمند 
بدون  اما برخی  اجرایی و عملکردی است  بعد  در 
آنکه یک صفحه از برنامه های او را خوانده باشند با 
او مخالفت کرده و حتی مجلس شورای اسلامی را 
متهم می کنند. نباید منافع شخصی را بر منافع مردم 

ترجیح دهیم که این ظلم به مردم است
محمدرضا پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی هم به عنوان موافق گفت: 
رویکردهای وزیر پیشنهادی صمت با مأموریت های 
کمیسیون اقتصادی انطباق دارد. وزارت صمت هم 
بخش صنایع و هم بخش بازرگانی و داخلی است و 
مأموریت بخش بازرگانی داخلی و خارجی بر عهده 

کمیسیون اقتصادی است.
سپس عباس علی آبای وزیر پیشنهادی صنعت، 
معدن و تجارت در دفاع از برنامه هایش در جلسه 
از  اید  گفت:  اسلامی  مجلس شورای  امروز  علنی 
تامین  برای  بازار سرمایه  و  سرمایه های خرد مردم 

مالی پروژه ها استفاده کنیم.
وی گفت: به عنوان کسی که از کف صنعت آمده ام 
راهبردهای ارایه شده در برنامه خود را راهبردهای 
با  مشترک  تولید  از  حمایت  می دانم.  باارزشی 
برندهای معتبر بین المللی یکی از این راهبردهاست. 
برنامه راهبردی دوم توسعه زیرساخت های تجاری با 

استفاده از دیپلماسی تجاری اقتصادی است.
در نهایت عباس علی آبادی با ۱۸۷ رای موافق  5۸ 
مخالف و ۸ رای ممتنع نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی وزیر صنعت، معدن و تجارت شد.

بانک تجارت عراق در بیانیه ای ساز وکار پرداخت اموال ایران را 
اعلام کرد. 

به گزارش ایسنا و بر اساس بیانیه ای که بانک تجارت عراق در 
کارشناس  الشویلی،  عقیل  است،  داده  قرار  خود  رسمی  سایت 
رسانه ای این بانک اعلام کرد که اموال ایرانی که اخیرا و از ماه فوریه 
تا ژوئن ۲0۲۳ پرداخت شد بر اساس مکانیزم مورد توافق ایران، عراق 

و آمریکا بود.
وی اعلام کرد که این مکانیزم از سال ۲0۱۸ اجرایی شده است.

پیش از این سهیله السلطانی، عضو کمیسیون برق و انرژی در 
پارلمان عراق در اظهاراتی تاکید کرد که تصمیم برای پرداخت مبالغ 
باقی مانده از بدهی های ایران از سوی دولت عراق خوب است و در 
حل بحران بزرگ عراق سهیم خواهد بود زیرا اغلب نیروگاه های عراق 

با گاز ایران کار می کنند.
وی گفت که عراق از سه سال پیش بدهی های عقب مانده دارد و 
این بدهی ها مبالغ بسیار بزرگی است که در بودجه جدید تضمین 

شده است و به زودی وارد مرحله اجرا خواهد شد.
در  عراق  وزیر  نخست  مشاور  الناصری،  ضیاء  نیز   شنبه  روز 
صفحه توییتر خود اعلام کرد که مجموع دارایی های آزاد شده ایران 
توسط دولت عراق در زمان نخست وزیری محمد شیاع السودانی 
تقریبا یک و نیم میلیارد یورو است به علاوه اینکه یک میلیارد یورو 

نیز آزاد خواهد شد.
وی گفت که با این اقدام اوضاع برق عراق به طور تدریجی بهبود 

خواهد یافت. اخیرا احمد الصحاف، سخنگوی وزارت خارجه عراق 
نتایج خوبی  این کشور  وزیر خارجه  فواد حسین،  که  کرد  تاکید 

درخصوص امور مالی میان تهران و بغداد محقق کرد.
وی گفت: فواد حسین در جریان کنفرانس بین المللی مبارزه با 
تروریسم که در ریاض برگزار شد، گفت وگو های خوبی با آنتونی 
این گفت وگوها منجر به  بلینکن، وزیر خارجه آمریکا داشت و 

پیشرفت های مهمی درخصوص امور مالی میان ایران و عراق شد.
و  هماهنگی  همچنین  حسین  فواد  کرد:  خاطرنشان  الصحاف 
گفت وگوهای خوبی در همین زمینه با بدر البوسعیدی، وزیر خارجه 

عمان داشت.
پیش تر، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و عراق، از آزادسازی 
بخشی از منابع بلوکه شده ایران در این کشور خبر داد و گفت: در 
واقع این گشایش ارزی می تواند به ثبات بازار ارز و همچنین کالاهای 

اساسی کمک قابل توجهی کند.
یحیی آل اسحاق در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: همانطور که 
در خبرها آمده، خوشبختانه طبق شنیده ها حدود سه میلیارد دلار 
از منابع ایران در عراق آزاد شده و برای تامین ارز مورد نیاز حجاج 
و خرید کالاهای اساسی تخصیص پیدا کرده است. البته جزئیات 
اعلام  بانک مرکزی  باید  را  این گشایش و نحوه تخصیص  دقیق 
کند. این اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر بازارها خواهد داشت چرا 
که هم نیازهای بانک مرکزی مرتفع و هم کالاهای اساسی خریداری 
شده است. در واقع این گشایش ارزی می تواند به ثبات بازار ارز و 

همچنین کالاهای اساسی کمک قابل توجهی کند.
وی درباره مجموع منابع بلوکه شده ایران در عراق نیز گفت: با 
توجه به اینکه تعاملات مستمر ما با عراق ادامه دارد و معاملات 
انجام می شود، رقم منابع  انرژی  اقتصادی در حوزه های مختلف 

همواره در حال تغییر است.
به گفته این فعال اقتصادی، با توجه به مقدمات فراهم شده، 
می توان انتظار داشت که این بخش از منابع نیز برای آزادسازی در 
دستور کار قرار بگیرد، هر چند جزئیات و نحوه تعامل و چگونگی آن 

باید از سوی بانک مرکزی تایید و اطلاع رسانی شود.
آل اسحاق درباره وضعیت تبادلات ارزی بخش خصوصی در عراق 
نیز بیان کرد: ما در این بخش تقریبا مشکلی نداریم. هر چند با 
توجه به اینکه باید از طریق صرافی ها فرایند جابجایی ارز انجام شود، 
قدری هزینه ها بالا می رود اما در نهایت بخش خصوصی با مشکل 

کمتری کار خود را در عراق ادامه می دهد.
وی درباره خبر اخیری که حکایت از ممنوعیت صادرات برخی 
کالاها به عراق داشت نیز توضیح داد: این موضوع طبیعی است 
برداشت برخی محصولات  به رسیدن فصل  توجه  با  و هر ساله 
این تصمیم از سوی دولت عراق گرفته می شود و ما در ایران نیز 
تصمیماتی مشابه می گیریم. این موضوع ارتباطی به تجار ایرانی پیدا 
نمی کند و یک تصمیم سراسری است و در نهایت و در بلندمدت 
چالشی برای صادرات کالاهای ایرانی به عراق نیز به وجود نخواهد 

آورد.

در جلسه رای اعتماد به وزیر پیشنهادی صمت چه گذشت؟

علی آبادی در غیاب رئیسی رای آورد
نمایندگان مجلس شورای اسلامی روز گذشته؛ سه شنبه ۲۳ خرداد ۱۴0۲ بررسی صلاحیت وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت )صمت( را در دستور 

کار قرارداده و به عباس علی آبادی رای اعتماد داند. 

وکار پرداخت اموال ایران بانک تجارت عراق اعلام کرد ساز

با توجه به این 
که سیدابراهیم 

رییسی سفر 
خود را به چند 

کشور آمریکای 
لاتین آغاز 

کرده است، 
جلسه بررسی 

صلاحیت عباس 
علی آبادی وزیر 

پیشنهادی 
صمت  بدون 
حضور رئیس 

جمهور و با 
حضور معاون 

اول دولت 
تشکیل شد

پس از خداحافظی محسن رضایی از تیم اقتصادی دولت و حرف و حدیث های 
متفاوت و گاه متضاد پیرامون دلایل این جدایی، رییس جمهور در حالی حکم 
انتصاب محسن رضایی را در سمت دبیری شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
سه قوه، صادر کرد؛ پیش از این در روزهای آغاز کار دولت سیزدهم نیز همین 
حکم را برای رضایی در ۳ شهریور صادر و او را در آن سمت منصوب کرده بود!

موضوعی که چه بسا نشان می دهد صدور دوباره این حکم پس از خروج رضایی 
از دولت تنها به منظور دلجویی ابراهیم رییسی از وی انجام شده است و به نوعی 

اطمینان بخشی به رضایی بوده برای ابقا در یکی از سمت های پیشین اش.
حالا ابقا رضایی به شدت مورد انتقاد برخی فعالان سیاسی نیز قرار گرفته، 
زیرا چنین نهادی با نام »شورای عالی سران سه قوه« در قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران دیده نشده است. شورایی که با تصمیمم مقامات عالی کشور در 
سال ۹۸ و همزمان با اقدامات جدی دولت ترامپ برای خروج از برجام و افزایش 
تحریم ها ایجاد شد. علی لاریجانی رییس مجلس وقت، تشکیل آن را به دستور 
رهبری به طور موقت دانست و تاکید کرد و اطمینان داد که قرار نیست این شورا 
جای مجلس قانون گذار را بگیرد. این شورا به نوعی به عنوان اتاق جنگ اقتصادی 

شکل گرفت و از پی تصمیم تنش زای بنزینی از آن رونمایی شد.
به گزارش خبرآنلاین، اما ابقا محسن رضایی و تداوم حکم او از روزهای ابتدایی 
کار دولت رییسی تاکنون در شورای عالی سران قوا، در دل خود این پیام مهم را 
دارد که این شورا دیگر جنبه ی موقت ندارد و انگار به صورت جدی و به عنوان 
نهادی فراتر از مجلس و دو قوه ی دیگر قرار است در راس تصمیم گیری های کلان 

سیاسی-اقتصادی باشد!
این موضوع با انتقاد علی مطهری نایب رییس مجلس دهم نیز روبرو شد. 
مطهری این انتصاب را دارای ایراد قانونی دانست به دلیل اینکه شورای عالی 
هماهنگی سران قوا یک امر موقت و اضطراری بوده است و از نظر حقوقی تداوم 
آن ایراد دارد و اگر دائمی شود خساراتی را برای کشور از طریق دخالت در کار 
مجلس نمایندگان مردم به وجود می آورد زیرا ماهیت این شورا دخالت قوا در کار 
یکدیگر و عدم تفکیک قواست و این موضوع که یک عمر طولانی برای این شورا 

در نظر گرفته  شده، خلاف اصل 5۷ قانون اساسی است.
بر تشکیل دبیرخانه ی هماهنگی  ابراهیم رییسی  مشکل دیگری که اصرار 
اقتصادی شورای سه قوه به وجود می آورد، موازی کاری این نهاد فراقانونی با 
سازمان برنامه و بودجه است. سازمان برنامه و بودجه کشور یک سازمان دولتی 
است که در سال ۱۳۲۷ راه اندازی شد و از ابتدا وظیفه این سازمان، برنامه ریزی 
و نظارت توسعه ای و راهبردی نظام اقتصادی و اجتماعی کشور بوده است. 
سازمانی که تا پیش از انحلال توسط احمدی نژاد، تحت نظر یک شورای عالی، 
یک هیئت نظارت و یک مدیرعامل فعالیت می کرد و پس از انحلال باز در دولت 
حسن روحانی دوباره احیا و محمدباقر نوبخت به عنوان رئیس سازمان برنامه و 

بودجه منصوب شد.
با روی کار آمدن دولت ابراهیم رییسی با ادعای داشتن صدها صفحه برنامه ی 
اقتصادی، رییس جمهور در همان روزهای آغازین دولت سیزدهم بدون توجه به 
موازی کاری و تداخل مسئولیت ها در این دو نهاد، همزمان مسعود میرکاظمی را 

به ریاست سازمان برنامه و بودجه و محسن رضایی را دبیر شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا منصوب کرده است. جالب آنکه فاصله ی زمانی صدور این 
دو حکم در آغاز کار دولت رییسی تنها دو هفته بوده است. میرکاظمی ۲0 مرداد 

۱۴00 و رضایی ۳ شهریور همان سال حکم انتصاب دریافت کرده اند!
اکنون ابراهیم رییسی در شرایطی با تجدید حکم رضایی بر فرض موقتی بودن 
شورای عالی سران قوا خط بطلان کشیده است، که چنین موازی کاری ای حتی 
در مقایسه دو حکم رییس جمهور یکی برای انتصاب رضایی در دبیرخانه شورای 
سران قوا با حکم انتصاب داوود منظور )جانشین میرکاظمی( به ریاست سازمان 
برنامه و بودجه نیز قابل ردیابی است. موضوعی که انگار ابراهیم رییسی به آن 
توجه نکرده یا توجه داشته و با اهداف خاص سیاسی عامدا به دنبال این موازی 
کاری است! رییسی در حکم رضایی بر کار در مواردی تاکید کرده که در حکم 
منظور نیز بر آنان تاکید شده است. در حکم انتصاب رضایی بر فعال کردن 
دبیرخانه شورا با بهره گیری از کارشناسان دستگاه های ذی ربط، بررسی دقیق 
و کارشناسانه موضوعات ارجاعی و دستور جلسات، توسط دبیر شورای عالی 
هماهنگی سران قوا تاکید شده است. در حکم انتصاب »داوود منظور« برای 
ریاست سازمان برنامه و بودجه نیز تاکید رییسی بر روی برگزاری مستمر جلسات 
»شورای اقتصاد« و باز تعریف نقش سازمان برنامه و بودجه به منظور تحقق 
برنامه هفتم توسعه بوده است! حال جای سوال اینجاست که وقتی سازمان 
برنامه و عملکرد نقش مهمی در هماهنگی سیاست های اقتصادی دولت  دارد، 

پس در این شرایط شورای هماهنگی اقتصادی سران چه نقشی خواهد داشت؟

اگر انگیزه  رییسی در انتصاب داوود منظور به ریاست سازمان برنامه و بودجه 
ضرورت توجه به مشکلات سیاسی مبتنی بر چالش های اقتصادی کشور بوده که 
گریبان کشور را می فشارد و حکم یک ماه پیش رییسی برای داوود منظور مبتنی 
بر شرایط اورژانسی کشور صادر شده، بنابراین تاکید دوباره بر نقش رضایی در 
دبیرخانه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوه آیا نمی تواند ناقض نیت 

اصلی مسئولان دولت برای دستیابی به اهداف آرامش و توسعه کشور باشد؟

کناره گیری محسن رضایی از تیم اقتصادی دولت به چه معناست؟
اما و اگرهای یک استعفا
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